

**3RD FIELD ENGINEER REGIMENT****LINEAGE**

This Reserve Force regiment originated in Montréal, Quebec on 15 June 1920, when the '4th Divisional Engineer Headquarters, CE' was authorized to be formed.<sup>1</sup> It was redesignated: '4th Divisional Engineer Headquarters, RCE' on 29 April 1936;<sup>2</sup> 'Headquarters, 4th District Engineers, RCE' on 15 December 1936;<sup>3</sup> 'Headquarters, 4th (Reserve) District Engineers, RCE' on 7 November 1940;<sup>4</sup> 'Headquarters, RCE, 3rd Division' on 1 April 1946;<sup>5</sup> 'Headquarters, 3rd Field Engineer Regiment, RCE' on 19 June 1947;<sup>6</sup> '3rd Field Engineer Regiment (M)' on 21 May 1975;<sup>7</sup> and '3rd Field Engineer Regiment' on 4 September 1992.<sup>9</sup>

**Notes:**

GO 157 of 3 September 1912 authorized the appointment of a lieutenant-colonel as 'Commanding Divisional Engineers' for the 4th Division. This was a staff appointment and does not constitute authority for the organization of a headquarters unit.

The 4th Divisional Engineer Headquarters, CE was authorized a Reserve order of battle counterpart on 1 November 1930 (GO 128/30). The reserve unit was disbanded on 14 December 1936 (GO 3/37).

The 4th Divisional Engineer Headquarters, CE was disbanded for the purpose of reorganization on 15 April 1923 and reorganized the same day (GO 137/23). These changes were administrative and do not affect the lineage of the regiment.

The 4th Divisional Engineer Headquarters, CE was disbanded for the purpose of reorganization on 15 January 1935 and reorganized the same day (GO 31/35). These changes were administrative and do not affect the lineage of the regiment.

**Headquarters Location**

Montréal, Quebec

**OPERATIONAL HISTORY****The Second World War**

Details of the 4th District Engineers were called out on local service on 1 September 1939 at the district level only, as a temporary measure for about two weeks.<sup>11</sup>

1. GO 89/20.

2. GO 75/36.

3. GO 215/36.

4. GO 42/41; GO 213/43; and/et GO 439/44.

5. GO 115/46.

6. CAO 76-3, Issue No. 43/47.

7. DGOM Memorandum to C Prog, 1901-1774 TD 5115 (DGOM), 14 May 75; NDHQ Message DOE 255, 16 Jun 75; and/et CFOO 3.310, 20 Nov 75 / OOF 3.310, 20 nov 75.

8. CFOO 3.310, 3 May 75 / OOF 3.310, 3 mai 75.

9. MOO 92185, 4 Sep 92/DMO 92185, 4 sep 92.

**3<sup>E</sup> RÉGIMENT DU GÉNIE****LIGNÉE**

Ce régiment de la Force de réserve vit le jour à Montréal, au Québec, le 15 juin 1920, lorsque le « 4th Divisional Engineer Headquarters » fut autorisé.<sup>1</sup> Il fut rebaptisé : « 4th Divisional Engineer Headquarters, RCE » le 29 avril 1936;<sup>2</sup> « Headquarters, 4th District Engineers, RCE » le 15 décembre 1936;<sup>3</sup> « Headquarters, 4th (Reserve) District Engineers, RCE » le 7 novembre 1940;<sup>3</sup> « Headquarters, RCE, 3rd Division » le 1<sup>er</sup> avril 1946;<sup>5</sup> « Headquarters, 3rd Field Engineer Regiment, RCE » le 19 juin 1947;<sup>6</sup> et « 3rd Field Engineer Regiment (M) » le 21 mai 1975.<sup>7</sup> Il fut rebaptisé en français : « 3<sup>e</sup> Régiment de génie (M) » le 3 mai 1979;<sup>8</sup> « 3<sup>e</sup> Régiment de génie » le 4 septembre 1992;<sup>9</sup> et « 3<sup>e</sup> Régiment du génie » le 14 août 1993.<sup>10</sup>

**Notes :**

Le GO 157 du 3 septembre 1912 donnait l'autorisation de nommer un lieutenant-colonel « commandant du génie divisionnaire » de la 4<sup>e</sup> division. Il s'agissait de la nomination d'un officier supérieur et non d'une autorisation pour organiser un quartier général d'unité.

Le « 4th Divisional Engineer Headquarters, CE » fit partie de l'ordre de bataille de la Réserve à compter du 1<sup>er</sup> novembre 1930 (GO 128/30). L'unité de réserve fut dissoute le 14 décembre 1936 (GO 3/37).

Le « 4th Divisional Engineer Headquarters, CE » fut dissous en vue de la réorganisation du 15 avril 1923 et réorganisé la même journée (GO 137/23). Il s'agit d'un changement administratif qui n'influe pas sur la lignée du régiment.

Le « 4th Divisional Engineer Headquarters, CE » fut dissous en vue de la réorganisation du 15 janvier 1935 et réorganisé la même journée (GO 31/35). Il s'agit d'un changement administratif qui n'influe pas sur la lignée du régiment.

**Site du Quartier général**

Montréal, Québec

**HISTORIQUE OPÉRATIONNEL****Seconde Guerre mondiale**

Le 1<sup>er</sup> septembre 1939, des détachements des « 4th District Engineers » furent appelés pour le service local uniquement au niveau du district pour une durée d'environ deux semaines.<sup>11</sup>

10. MOO 93 083, 4 Feb 93/DMO 93083, 4 fév 93.
11. Colonel A.J. Kerry and Major W.A. McDill, *The History of the Corps Of Royal Canadian Engineers, Volume 2 (1936-1945)*, (Ottawa: The Military Engineers Association of Canada, 1966), p. 12,.